
 المستخلص

 واقع استعداد العُنصر الن ِّسائي لمُواجهة الكوارث بقطاع التَّعليم 

ة(  ميدانية)دراسة  دَّ  على المدارس الابتدائيَّة الحكوميَّة للبنات بجِّ
 عاليه بنت ناصر بن صالح الحارثي اسم الطالبة:  

 إشراف أ.د: رجاء بنت يحي الشريف
 

راسة إلى التعرف على واقع استعداد العنصر النسائي لمواجهة الكوارث بقطاع التعليم، دراسة   هدفت هذه الد ِّ

راسة تم استخدام المنهج الوصفي  تطبيقية على المدارس الابتدائية الحكومية للبنات بجدة، ولتحقيق أهداف الد ِّ

لالتحليلي وتم تصميم استبانة مكونة من قسمين  ن من البيانات الشخصية وبيانات عن المدرسة القسم الأوَّ   : يتكوَّ

التي تم ربطها   القسم الثَّاني: يتضمَّن محاور تدرس واقع استعداد العُنصر الن ِّسائي لمُواجهة الكوارث بقطاع التَّعليمو 

وبلغ حجم مجتمع ، عافاةالاستجابة، والمُ و التلطيف، و وهي: الاستعداد،  ،بنموذج إدارة الكوارث بمراحله الأربعة

راسة  مدرسة وتوزيع  45مكاتب تعليم وقامت الباحثة بأخذ عينة عشوائية قوامها  4مدرسة موزعة على  213الد ِّ

(  SPSSالاستبيان على مسؤولات الأمن والسلامة بها. وتم استخدام حزم البرامج الإحصائية للعلوم الاجتماعية )

راسة أن درجة استعداد  لتحليل البيانات وتم التأكد من صدق وثبات ا لأداة، وأهم النتائج التي توصلت اليها الد ِّ

العنصر النسائي لمواجهة الكوارث بقطاع التعليم عالية جدا في جميع مراحل نموذج إدارة الكوارث الأربعة، كذلك 

كهربائية استخدام أدوات توصلت إلى أن اهم معوقات قيام العنصر النسائي بدورهن لمواجهة الكوارث يتمثل في 

قلة الوعي الأمني وعدم توفر   وكذلك٪ 31.2نسبة  بمما يسبب تكرار الأعطال والالتماسات الكهربائية  ،رديئة

وجاء في المرتبة الثالثة   ، ٪28.0 بنسبةمن مسؤولات الأمن المتخصصين في مجال الأمن والسلامة  عدد كاف  

ال من قبل الجهة المختصة  الرابعة عدم التجاوب الفعَّ   وفي المرتبة  ،٪22.0انتهاء صلاحية وسائل السلامة بنسبة  

ضرورة وجود لجان في  ، ومن أهم توصيات الدراسة:  ٪ 18.8مع مسؤولات الأمن والسلامة لغرض الصيانة بنسبة 

عداد المهني لمعلمي المستقبل الإ، زمات التابع لمجلس المخاطر الوطنيةالمدارس تابعة لمركز إدارة الكوارث والأ

إضافة منهج متخصص في  ، ق دراستهم في الجامعات والكليات في مجال الحماية المدنية وإدارة الأزماتفي سيا

زمات والكوارث واعتباره ضمن مقررات التعليم على مختلف المستويات لزيادة التوعية ونشر ثقافة درء إدارة الأ
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This study aims at identifying the fact of women readiness to face 

disasters in the education sector. An applied study on the governmental 

primary schools for girls in Jeddah. In order to achieve the aims of study 

the analytical descriptive approach is used. In addition, a questionnaire 

divided into two parts has been designed: the first part: includes the 

personal information and information about school, while the second part: 

includes axis that study the women readiness to face disaster in Education 

sector, which was linked to the template of disasters management with its 

four phases. These four phases are readiness, mitigation, response, and 

recovery. The study society is 213 schools distributed to four education 

offices. The researcher has taken a random sample of 45 schools, and a 

questionnaire is distributed in respect of the safety and security 

accountability therein. Statistical Packages of Social Sciences have been 

used to analyze data and the trueness of the instrument. The most important 

results achieved by the study is the readiness of women to face the disasters 

in the education sector is very high in the entire four phases of disasters 

management template. She also realized that the most imports obstacles for 

the women to perform their role in facing disasters is represented in using 

bad electric equipment, which causes frequent failure in electricity with 

31.2 %, as well as the lack of security awareness and that there are no 

sufficient specialized security officers in the field of safety and security of 

28.0 %. At the third class, the expiration of the safety and security 

equipment of 22 %. In the fourth class, ineffective response by the 

competent authorities with the safety and security for maintenance purpose 

of 81.8 %. Most important recommendations of study: There must be 

committees at schools affiliated to Crisis and Disasters Management 

Department, which is affiliated to National Risks Council. The 

occupational habilitation for future teachers within the course of their 

studies in Universities and Colleges in the field of civil protection and crisis 

management. An approach designated for crisis and disasters management 

shall be added, and it shall be considered among the education curriculums 

on all its different levers to increase the awareness and publish the culture 

of protection from disasters and contingencies prevention. 


